
   فاطمه رشيدي:
در #اقتصاد_جبهه_مقاومت، آنچه مبرهن 
است ظرفيت ژئوپلوتيك كشورهاي محور 
مقاومت است. نزديكي جغرافيايي و هم مرز 
بودن اين كش��ورها باهم، منجر به اتصال 
ايران به درياي مديترانه مي شود. سوريه و 
لبنان حلقه واسط بين اروپا و آسيا هستند 
و اين يعني همان خنثي سازي و دور زدن 

تحريم هاي ظالمانه.
   حجت الله عبدالملكي:

يكي از مهم ترين خدمات #حاج_قاس��م 
عزي��ز، ت��اش ب��راي يكپارچه س��ازي 
#اقتصاد_جبهه_مقاومت بود. اگر دولت 
همت كند، خ��ون آن بزرگمرد ش��رايط 
را ب��راي عملياتي ش��دن اولين نس��خه 
#اقتصاد_مقاومتي_بين المل��ل فراه��م 
كرده اس��ت. يكي از وجوه آن، گش��ايش 

مسير زميني تا درياي مديترانه است.
   وحيد زارع فكري:

اخاص و ن��گاه راهب��ردي حاج قاس��م، 
شياطين مسلم را در كش��ورهاي منطقه 
زمينگير ك��رد. حتماً يك��ي از مهم ترين 

ثمرات همدلي ايجاد شده در اثر اقدامات 
ايشان، مي تواند قوام و دوام همكاري هاي 
اقتص��ادي در س��وريه، ع��راق، لبن��ان، 
افغانستان و... باش��د به شرط برنامه ريزي 
و پيگيري. اينكه از اتحاد و همدلي كه به 
بهاي خون صدها ش��هيد محور مقاومت 
ايجاد شده براي قوام معيشت و مبادلات 
اقتص��ادي و بي نيازي از دش��من مس��لم 
مشترك استفاده ش��ود، نه فقط عقايي 
كه يك ضرورت راهبردي است با رويكرد 
منفعل دولت ها، به نظر تنها راه عملياتي 

شدن اين مسئله مطالبه مستمر باشد.
   طالبي دارستاني:

تنها راه برون رفت از سيطره دلار و مالكانش 
تكيه بر #اقتصاد_جبهه_مقاومت است.

   الف ميرزايي:
مي دونيد چرا اروپا و امريكا بين خودشون 
اتحاد ايج��اد مي كنند و بين كش��ورهاي 
خاورميان��ه رو به هم مي زنن؟ چ��ون اونا 
نمي خوان ما با هم تجارت كنيم و در كنار 
هم رشد كنيم. اون ها با عقب نگه داشتن 
بقيه كشورها از اونا مستعمره مي سازند. ما 

بايد سياست خارجي رو به سمت تجارت با 
كشورهاي منطقه ببريم.

   ايرج سات:
حاج قاسم تنها #مرد_ميدان جهاد نبود، 
او س��ردار #اقتصاد_جبهه_مقاومت هم 
بود. اس��تراتژي وي براي آزادي بوكمال 
و بازگش��ايي راه مس��تقيم تجاري محور 
مقاومت نشان از آينده نگري و وسعت ديد 
حاج قاسم براي رسيدن به يك جبهه واحد 
در مقابل اس��تكبار بود، جاي��ي كه دولت 

ليبرال فهم آن را ندارد.
   كاربري با نام »هلما«:

كشورهاي منطقه وقتي بدونن سود متقابل 
در تجارت با ما وجود داره و ما مي تونيم امنيت 
اونا رو هم تأمين كنيم خودشون امريكا رو كه 
زمينه جن��گ و خونريزي اس��ت از منطقه 

بيرون مي كنن #اقتصاد_جبهه_مقاومت.
   نيلوفر آرام:

شهيد س��ليماني فرمودند فرصتي كه در 
بحران هاس��ت در خود فرصت ها نيست. 
امريكا ۲۵ كشور را تحريم كرده كه مي توان 
از اين بحران براي تشكيل اتحاديه اي جهت 

ايجاد و گسترش روابط اقتصادي استفاده 
كرد تا تحريم ها خنث��ي، هژموني امريكا 
شكسته و شاق تحريم بر پيكر خود امريكا 

نواخته شود. #اقتصاد_جبهه_مقاومت.
   محدثه حشمتي:

چگونه همه كارشناسان و حتي مردم راه 
رهايي از اين وضعيت تحريم را فهميده اند 
و مي دانند كه آن تقويت #اقتصاد_جبهه_
مقاومت است. ولي هنوز دولت نمي داند!

   اسما پارسايي:
سايت س��فارتخانه هاي هر كشور ويترين 
كشورش محسوب مي ش��ود و اگر در آن 
اطاعات مكفي وجود نداش��ته باشد، چه 
انتظاري براي جلب سرمايه گذار خواهيم 
داشت؟ با تمام ادعاي بلد بودن زبان دنيا 
پاي ديپلماسي خارجي مان در اين فقره هم 

لنگ مي زند. #اقتصاد_جبهه_مقاومت.
   عباس جليلي:

تأمين امنيت و رشد اقتصادي منطقه در 
گروي منطقه گرايي هوش��مندانه است؛ 
يعني ايجاد اتحادهاي منطقه اي اقتصادي! 

#اقتصاد_جبهه_مقاومت.
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 تأكيد كاربران شبكه هاي اجتماعي به راهبرد اساسي شهيد حاج قاسم سليماني 
در جنگ تمام عيار اقتصادي

 اقتصاد جبهه مقاومت
میراث حاج قاسم علیه استکبار

در ايام سالگرد شهيد حاج قاسم س�ليماني كاربران ش�بكه هاي اجتماعي به بخشي از 
دستاوردهاي ايشان در جنگ اقتصادي اش�اره داش�تند و اين الگو را يكي از بهترين و 
كارآمدترين الگوها در جنگ تمام عيار اقتصادي با جبهه اس�تكبار دانس�تند. كاربران 
ضمن اش�اره به يكپارچه س�ازي اقتصاد جبهه مقاومت از ظرفيت ه�اي مهم اقتصادي 

كش�ورهاي محور مقاوم�ت و امكان ه�اي تب�ادل اقتصادي اي�ن جبهه اش�اره كردند. 
آنها تأكيد داش�تند كه اين راهبرد نه تنها عقلاي�ي بلكه يك ضرورت راهبردي اس�ت 
كه باي�د در جري�ان مقاومت فع�ال در برابر اس�تكبار جهان�ي آن را عملياتي ك�رد. در 
ادام�ه بخش هاي�ي از توئيت ه�ا و واكنش ه�اي كارب�ران را در اين خص�وص بخوانيد.

 شكاف در ميزان اعتماد دموكرات ها 
و جمهوري خواهان به رسانه ها

ابوذر گوهري در كانال تلگرامي »رهيافت امريكا« با اشاره به آمار فوق 
نوش��ت: ش��كاف در ميزان اعتماد دموكرات ها و جمهوري خواهان به 
رسانه هاي جمعي در دوره ترامپ به بيشترين سطح خود رسيده است. 
در حالي  كه 73 درصد از دموكرات ها به رس��انه ها اعتماد دارند صرفاً 

10درصد از جمهوري خواهان به رسانه ها اعتماد دارند.

اگر رآكتورهاي هسته اي داشتيم 
يكي از كاربران شبكه توئيتر با نام »اميرحسين« در توئيتي با اشاره به ريشه 
آلودگي هوا كه به استفاده از سوخت هاي جايگزيني چون ازت در توليد برق، 
بازمي گردد، نوشت: اگه رآكتورهاي هسته اي داشتيم، آيا همچنان نيازي به 

اين پالايشگاه ها با سوخت مازوت بود؟ نمي دونم، فقط سؤال مي پرسم ها!

پاسخي زيبا از زيباكلام!
دكتر عبدالله گنجي در توئيتي نوشت: با فشار انگليس، شاه در سفري به 
هند در 1۴ دي 13۴7 اعام كرد: دولت شاهنشاهي نمي خواهد با اعمال زور 
بحرين را تصاحب كند، بلكه حاكميت بحرين را به دلخواه اكثريت مردم، در 
يك همه پرسي آزاد زير نظر سازمان ملل متحد مي گذارد. حالا از زيباكام 

بپرسيد چرا شاه چنين كرد؟ پاسخ: شاه نمي خواست كشتار كند!

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

 ملائكي كه انسان را 
براي نماز بيدار مي كنند

آيت الله بهجت )ره(:
شب كه انسان مي خوابد، مائكه موكل بر انس��ان او را براي نماز 
بيدار مي كنند. و بعد چون انسان اعتنا نمي كند و دوباره مي خوابد 
باز او را بيدار مي كنند. دوباره مي خوابد، باز او را بيدار مي كنند... اين 
بيداري ها تصادفي و از روي اتفاق نيست، بلكه بيداري هاي ملكوتي 
است كه به وسيله فرشتگان انجام مي گيرد. اگر انسان استفاده كرد 
و برخاس��ت، آنها تقويت و تأييد مي كنند، و روحانيت مي دهند. 
وگرنه متأثر مي شوند و كسل برمي گردند. اگر از خواب برخاستيد 
آن مائكه را كه نمي بينيد، اقاً به آنها سام كنيد و تشكر نماييد!

منبع: كانال تلگرامي »آيت الله بهجت)ره(« به استناد كتاب »در 
خلوت عارفان« ص 10۸

   سبوي دوست

كانال تلگرامي »تبيان« طي مطلبي به چهار 
اشتباه رايج در استفاده از موبايل نوشت. موارد 

ياد شده در اين گزارش عبارتند از:
   موقع خواب گوشي رو بالاي سرتون 

مي گذاريد 
نور آبي، اعان ها و تشعشع تلفن همراه باعث 
اختال در خواب، تپش قل��ب، درد عضات، 
ضعف و كج خلقي مي شه. زمان خواب، موبالتون 

رو روي حالت هواپيما قرار بديد.
   به روزرساني هاي مهم رو ناديده مي گيريد 
به روزرساني برنامه ها به شما اين امكان رو ميده 

كه به جديدترين قابليت ها دسترس��ي داشته 
باشين و امنيت و پايداري برنامه ها رو بالا ببرين.

   موبايلتون را  ري استارت نمي كنيد 
ري استارت موبايل باعث آزادسازي حافظه رم 
ميشه و سرعت و عملكرد گوشي رو بالا مي بره، 

اين كار رو حداقل يك بار در هفته انجام بديد.
   موقع مكالمه، موبايل رو دستتون مي گيريد 
موقع مكالمه تلفني حتماً از هدست يا بلندگو 
اس��تفاده كنين و  از تأثير مس��تقيم  اش��عه 
الكترومغناطيس��ي مضر در نزديكي مغزتون 

جلوگيري كنين.

   سجاد بلوكات 
ابعاد غيرنظامي حاج قاسم سليماني آنچنان 
داراي اهميت است و مي تواند نقشه راه متفاوت 
و ميانبري براي اهداف نظام اس��امي باشد 
كه شخصيت هاي ديگر بنا به دلايل مختلف 

هيچ گاه نتوانستند اين نقش را ايفا كنند.
اگر بخواهم در يك جمله بگويم انديشه حاج قاسم 
عليه دوقطبي سازي هاي كاذب بود؛ چيزي كه 
جامعه امروز ايران بس��يار در ايجاد آن مستعد 
اس��ت. از ايجاد دوقطبي به وس��يله نام خيابان 
گرفته تا واكسن خارجي-ايراني تا فردوسي پور 
و صداوسيما تا دوقطبي هاي بااهميت تري كه 
سياسي ها مي سازند مثل رفراندوم و رفتارهاي 
فراقانوني براي راديكال  كردن فضا مثل اهانت به 

رئيس جمهور مستقر يا بالعكس.
»من و آدم هاي خودم. من و رفقاي خودم. من 
و مريدهاي خودم. اين بي حجاب اس��ت، اين 
باحجاب است. اين چپ است، آن راست است، 
اين اصاح طلب است، او اصولگراست، خب پس 

چه كسي را مي خواهيد حفظ كنيد؟« اين جمله 
وايرال شده حاج قاسم شايد امروز اوج بصيرت و 
همگرايي را نشان مي دهد اما در دوره حيات او 
نظير اين جمات باعث مي شد آماج حمات 
همان دوقطبي سازان غافل قرار گيرد و اين رفتار 
شهيد سليماني را نشان از عدم دريافت صحيح 

تحليل و بصيرت او مي دانستند.
در اين رفتار ضددوقطبي مي تواند يك اصولگرا 
بيرون از س��مت ما باش��د و يك اصاح طلب 
نزديك ما! فراتر از جريان شناس��ي سياسي 
معمول، سليماني اينجا را لشكري مي ديد زير 
پرچم حاكم انقاب اسامي و مقابل امريكا و 

رژيم صهيونيستي و مريدان شان.
اين يك راهكار تاكتيكي براي جذب انسان ها به 
اهداف نظام اسامي نيست. شبيه چشم پوشي 
صداوسيما به تارهاي موي زنان بدحجاب در 
روز انتخاب نيست بلكه از جنس منش توجه 
انسان ها به سرچشمه و هدف غايي مبارزه بين 

خير و شر است.

دكتر احسان رضايي، نويسنده و منتقد ادبي، در كانال تلگرامي خود نوشت: محمد مجلسي، 
از مترجمان معروف و پركار كشورمان درگذش��ت. محمد مجلسي مترجم آثار رومن رولان، 
تولس��توي، آندره ژيد، ماكسيم گوركي، ويكتور هوگو، اشتفان تس��وايگ، چنگيز آيتماتف و 
نويسندگان ديگر بود، سال 131۲ در اصفهان به دنيا آمد، دكتراي علوم سياسي داشت و در 
فرانسه ادبيات خوانده بود. )دكتر محمد مجلسي ديگري هم داريم كه قاضي و دادستان بود و در 

13۵0 درگذشت. پسر اين مجلسي قاضي، فريدون مجلسي هم مترجم معروفي است.(

مهدي نورمحمدزاده نوش��ت: »مايكل مور« 
مستندساز امريكايي، س��ال گذشته در ايام 
تش��ييع جنازه س��ردار س��ليماني از حضور 
ميليوني مردم ايران در اين مراسم، حيرت زده 
شده و توئيت كرده بود: »شگفت انگيز است! 
آيا يك ژنرال امريكايي هست كه ميليون ها نفر 

از ما در تشييع جنازه اش شركت كنيم؟!«
براي صاحب اين قلم دشوار و شايد هم محال 
اس��ت كه مثل »مايكل مور« ناظر بي طرف 
باشد و بخواهد خارج از منطق عشق و ارادت 

از سردار سليماني سخن بگويد و قلم بزند.
اما در هر حال سؤال مهمي است كه محبوبيت 
بي نظير سردار سليماني در ميان مردم ما از 
كجا ريشه گرفته است؟! شايد حالا كه يك 
س��ال از پرواز آسماني س��يمرغ ايران زمين 
مي گذرد و خيسي چشم ها امانمان مي دهد 
براي مرور س��يرت و صورت سردار، فرصت 
خوبي باشد براي انديشيدن به اين سؤال مهم 
و پاسخ هاي مفصلش. اشارات كوتاه ذيل فقط 
نمي  است از دريا، هرچند كه »ما همچنان در 

اول وصف تو مانده ايم!«
حاج قاس��م در قل��ه ق��درت نظ��ام ب��ود و 

مس��ئوليت هاي بزرگ بر عهده داشت اما با 
اين حال هميش��ه همي��ن نزديكي ها بود و 

قاطي مردم عزيزمان.
قاطي م��ردم بودن ف��رق دارد با بي��ن مردم 
راه رفت��ن و حتي عكس انداختن ب��ا آنها! دم 
انتخابات. خيلي ها هس��تند ك��ه قاطي مردم 
مي ش��وند و با همه هم س��لفي مي گيرند اما 
حاج قاسم به معني واقعي كلمه عاشق مردم 
بود و هيچ باوري هم به خط كشي هاي مرسوم 
سياس��ي و حتي اعتقادي ميان م��ردم ايران 
نداش��ت! تصاوير س��ردار را نگاه كنيد، چقدر 
راحت براي مردم آغوش ب��از مي كند و آنها را 
مي بوسد، از هر طيف و دس��ته اي كه باشند. 
عجيب بود كه با همه ضيق وقتش، هميشه در 
تلخي ها و سختي ها كنار مردم بود. خوشي ها به 
كنار اما پاي سيل و زلزله و تهديد و تحريم كه 
پيش مي آمد سردار هميشه حاضر بود، حتي 

يك قدم جلوتر از همه و نزديك تر به خطر!
مردم فهي��م ما جن��س اين عش��ق و ايثار 
خالصانه را خوب مي شناسند و خوب بلدند 
جوابش را بدهند، بوسه باران ميليوني تابوت 

سردار شاهد ادعاست!

۴ اشتباه رايج در استفاده از موبايل

حاج قاسم عليه دوقطبي سازي

 وداع با مترجم بزرگ آثار 
رومن رولان و تولستوي

»منطق الطير« سليماني كجاست؟!
اسطوره مرگ ندارد

دكت��ر فردي��ن عليخ��واه، عض��و گ��روه 
جامعه شناسي دانش��گاه گيان، در كانال 
تلگرامي خ��ود نوش��ت: سرگذش��ت ما و 
عكس هايمان سرگذشت جالبي دارد. چند 
دهه قبل در خانه ها عموماً سه قابِ عكس 
در طاقچه اتاق نش��يمن قرار داش��ت: الله، 
علي)ع( و آقاجون! در جامعه  مردسالار تنها 
عكس پدر خانواده مي توانس��ت در طاقچه 
قرار گيرد و بعد از الله و عل��ي)ع(، از آن بالا 
به ما نگاه كند. با گذش��ت زمان و وقتي كه 
زيارت، خانوادگي شد به تدريج عكس هاي 
خانوادگي ه��م روي ديوارها و در طاقچه ها 
جا باز كردند؛ همان عكس هايي كه اعضاي 
خانواده بدون هيچ لبخندي، دست بر سينه 
در كنار آرامگاه امام رضا)ع( ايستاده بودند. 
در اي��ن عكس ها هم غالباً پ��در خانواده در 

مركز عكس قرار داشت.
با تغيي��ر جامعه و گس��ترش مدرنيس��م 
اجتماعي، به تدريج عكس هاي خانوادگي 
آتليه اي )ب��ا محوريت زن و ش��وهر( روي 
ديوارها جا باز كردند. زن و شوهرها عكس 
دونفره مي گرفتن��د، ق��اب مي كردند و به 
دي��وار مي چس��باندند. عكس ها بيش��تر 
ش��دند و آلبوم وارد خانواده ها شد. معمولاً 
خانواده ها يك آلبوم عكس داش��تند كه با 
عكس عروس��ي پدر و مادر شروع مي شد. 
وقتي آلبوم را ورق مي زديد گويي داريد يك 
سريال تلويزيوني تماشا مي كنيد. اين آلبوم 
عكس بود كه سرگذشت خانواده را روايت 
مي كرد. آدم ه��ا وقتي دلش��ان مي گرفت 
آلب��وم مي ديدن��د و درب��اره آدم ها حرف 
مي زدند. وقتي مهمان مي آمد آلبوم ها آورده 
مي شد، تخمه مي شكستند و دور هم عكس 

مي ديدن��د و خاطرات را م��رور مي كردند. 
آدم ها برنامه ريزي مي كردند كه فان روز به 
آتليه بروند. براي همين قبل و بعد از عكس 
گرفتن در آتليه، خوش بودند. عكس گرفتن 
به معناي يك روز خوب بود. يكي از خاطرات 
خوب زندگي هم ح��رف زدن از فيگورهاي 

عكاس ها موقع گرفتن عكس بود.
دوربين هاي شخصي كه آمد با آن فيلم هاي 
1۲، ۲۴ و 36 تاي��ي، دوره انتظار پر ش��دن 
حلقه و بردن به عكاسي و گرفتن از عكاسي را 
با خودش آورد. همه دوربين نداشتند. خيلي 
اوقات پيش مي آمد كه آدم ها عكس هايي از 
خودشان مي ديدند كه خودشان نداشتند. 
در مراس��مي عكس گرفته بودند و طبيعتاً 
فقط صاحب دوربين عكس ها را داشت. هر 
خانواده معمولاً يك آلبوم داشت و آدم ها با 
ازدواج مي توانستند آلبوم عكس جداگانه اي 
داشته باشند. داشتن آلبوم عكس به معناي 

مستقل شدن از خانواده بود.

دوربين هاي ديجيتال كه آم��د، انقابي برپا 
شد و موبايل هاي دوربين دار كه آمد انقابي 
ديگر! ام��روزه با اينكه هر كس در ماه ش��ايد 
صدها عكس بگيرد ديگر آلبومي وجود ندارد. 
عكس ها گرفته مي شوند ولي حتي يك بار هم 
نگاه نمي شوند. عكس ها مانند پودر رختشويي 
فقط مصرف مي ش��وند. همه عجله مي كنند 
تا لحظه هايش��ان را با عكس ثبت كنند ولي 
چون اين جمله باب شده است كه »در لحظه 
زندگي كن« معمولاً به هيچ لحظه اي پس از 
ثبت شدن با عكس، رجوع نمي شود. لحظه ها 
فقط ثبت مي شوند! جالب آنكه برخي از آدم ها 
عكس هاي قديمي شان را هم اسكن مي كنند تا 
از بين نرود در حالي  كه به ندرت هزاران عكسي 
را كه به تازگي گرفته اند، مي بينند. فقط عكس 

روي عكس است كه انباشته مي شود.
با تحولات جامعه، عكس هاي اقوام و فاميل 
كمتر و عكس با دوستان بيشتر شده است. 
ديگر از برخي فاميل هيچ عكس��ي نداريم. 

حتي يك عكس. »عكس هاي امام رضايي« 
كم شده و »عكس هاي آنتاليايي« جاي آنها 
را گرفته اند. ديگر در اتاق نش��يمن عكسي 
ديده نمي ش��ود. عكس هاي زن وشوهري 
به اتاق خ��واب و عكس ه��اي خانوادگي به 
روي يخچال منتقل شده اند. عكس گرفتن 
بيشتر از عكس ديدن مهم شده است. آدم ها 
ديگر هم خوب عكس مي اندازند و هم خوب 

عكس مي گيرند.
تلفن هاي هم��راهِ داراي دوربين هاي قوي 
دو پيامد داش��ت: آنهايي كه پشت دوربين 
بودند احساس كردند كه استعداد عجيبي 
در عكاس��ي دارند و آنهايي ه��م كه جلوي 
دوربين بودند با ديدن عكس خودش��ان از 
زمانه گايه كردند كه چرا هنوز به عنوان يك 
مدل كشف نش��ده اند. در مقايسه با قديم، 
امروزه وقتي عكسي مي گيريم اول خودمان 
را چك مي كنيم. عكس هايي را كه خوشمان 
نمي آيد فوراً حذف مي كنيم. امروزه عكس  
گرفتن در موقعيت طبيعي باب شده است 
ولي هيچ كس طبيعي عكس نمي گيرد. از 
كوچك تا بزرگ مي دانند ك��ه چطور بايد 
عكس بگيرند. همه از نح��وه لبخند زدن تا 
نحوه قرار دادن پاه��ا جلوي دوربين از قبل 
ممارس��ت كرده اند تا در موقعيت طبيعي 
مجبور نباشند فيگور عكس گرفتن بگيرند!

 به نظر مي رس��د امروزه دوره عكس گرفتن با 
دوستان هم در حال سپري شدن است. عكس ها 
تكي شده اند. خيلي از آدم ها فقط از خودشان 

عكس مي گيرند: من چقدر بي نظيرم!
قصه را تمام كن��م. از لنز دوربين هاي قديم 
»ما« بيرون مي آمد ولي از لنز دوربين هاي 

امروز »من« متولد مي شود.

ماوقصهعكسهايمان

    تصویر منتخب

    طرحی در توصيف وضعيت درگيری همزمان با كرونا و آلودگی هوا

   تحلیل


